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Rodjena sam 27. januara 1i918. dodine na Udbini ,a sa rodi-

teljima smo se, moja sestra Bosa i mladji brat Branko, doselili 1921. godine
u Banjaluku.Pohadjala sam gimnaziju u Banjaluci od:1929. do. 1937. godine.

Sestra mi je završila nižu gimnaziju, a zatim Bičučiii učiteljsku školu, pa zatim
otišla u Pirot gdje je završila domačićku školu i radila·kao stručna učšiiteljica.
Moj brat Branko, nakon završetka trgovačke škole, radio je kod Kafa,On se
još kao učenik u privredi uključio u radnički pokret i radio sa Mićom Radakovićem

Kao i svi drugi djaci, u tim godinama se nije mnogo razmišljalo
ali mi je ipak ostalo u dubljem sjećanju dogodjaj koji se odigrao prilikom biranja
rukovodstva "Mlade Jugoslavije", Bilo je to negdje u trećem ili četvrtom razredu
niže gimnazije, mislim 1931–32. godine» Za predsjeinika je izabran Feliks
Nedjelski, križar, . FI znali smo da on u crkvi kadi popovima.Kako su'se sastanci
održavali nedjeljom prije podne) sjećam se da u znak revolta zbog takvog izbora
napustili su sastanaM, na čelu sa Vojom Rakićem , da time demonstrarisaju svoje
neslaganje sa ovakvim izborom rukovddstva. Nekoliko nas krenuli smo u njima
u mak solidarnosti/ | || e.

| Poslije toga jedan' značajan dogodjaj na Gimnaziji bio je
štrajk Gimnazije 1933.godine Sedini i osmb razredi gimnazije bili su organiza~
tori tog štrajka, koji je nosio javni naziv Borba protiv pohadjanja škole dopodne
i poslijepodne". - · Siromašn i djaci nisu. mogli doći do knjiga i spremali štrajk.

| Nas niko nije pitao: hoćemo li učestvovati, ali smo im se priključili i ja sam bila
na čelu V-b razreda,Nagovorila dai na to cijeli razred i svi su se uključili, pa sn
smo se okupili ispred Gimnagije i krenuli u Sumurliju.S amo troje njih, koji su
zakasnili, ostali su u razredu. Meni je to tada. izgledalo kao neki izlet, ali onda
kada sam se u Suturliji s& jednom drugaricom imalo udaljila od naše grupe,
vidla jednu drugu grupu u kojoj je bio.Osman Karabegović i koji su metli na štap
crvenu rarramnijeun osjetila sam da je Š! taj štrajkiimao dublji enačaj, To
spominjem iz razloga što su se od tala počeli drugovi više interesovati za mene
i poleli sa mnom kontaktirati, i

Prdve kontakte. sa radiničkim pokretom i Partijom uspbstavila
sam preko Nikice Pavlić, koji je radio . s jednom grupom srednjoškolaca„
To je bilo u periodu 1934-1938. U toj grupi Bu bili Dušanka Kovačević, Zorica
Vrbovčan i Beba Hibš ( otišla kasni?) u "kulturbundaše"') • Nikica nam je donosio

/ | | Hi\ pii a
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a jige koje smo trebali čitati . poslije donosio zabranjenu literaturu (bdbicakodex

("Čokolada" i sl. ).Te smo. Xnjige trebali da pročitamo za 3-4 dana

1 onda Nikici ispričati. Jednom se našla kod mene i Politička ekonomija i

onda sam uviđdela da ništa: ne shvatam. Naravno. poslije smo onda poleli

sistematičnije ıraditi, dobili smo Svetozara Markovića i drugo i polako,

postupno radili i odustalh od rada na Kapitalu., :

Iz tog. vromeha mislim da je snačajno da ispričam.

jedan sastanak sa Nikicom , kao ilustraciju kako smo se uvodili u pokrets

Ispričao nam je kako je došlo do jedne provale, bilo je to, rnislim, u Gospiću,

itom prilikom su uhvaćeni jedan drugk· i drugarica i pod mučenjem taj je

drug priznaos Naime» napominjem. da je osnovni rad prije rata bio = kako

se treba držati pred klasnim neprijatejem. I da nastavim: : Nakon što . i

je taj drugk priznao, suočili su ga. sa. tom drugaricom, koja se okrenula, plju-

nila i rekla: Fi kim sam živjela. To je jedna značajna stvar koje sam se

sjetila. 1942.godine, poslije mog mučenja» i razmišljala o tome kako sam mog}

. _ —la, da sam bila: slabić, nnešto reči | onima kojl. su-otišli u partizane, ali

nism to uradila. Sva ona daljnja favenja nisu me mogla nikako pokolebati

i navesti đa kažem nešto nio onima koje nema. više * medju živima•

. · U. junu” mjesecu 1986. gođihe Nikica je bio uhapšen,

a zajedno. '8 dili uhapšeni su i Veljko Djordjević i tvo Tukerič. Mi smo se u

to vrijeme sastajali u kuči Svete Djordjevin, koji je bio wim ujak Žive i Brac

Preradovića» Poslije sam čula đa su 'to bili SKOJ-evski sastani, ali nama ·

to ni ko nije rekao. U vrijeme kada su oni bili uhapšeni i zatvorehi u "Crnoj

“kući, Djordjevići su stanovaji u Zagrebačkoj ulici i njihova je kuća gledala

prema "Crnoj kući"... Mi smolimali zadatak da iz te kuće stupimo u kontakt

sa drugovima iz "Crsne Tućče", penjali se na tavan kuće, pravili. kattonska slo

va, davali vijesti i obavlještavali o odredjenim stvarima, –-ne sjećam se

više o čemu: | |
U vrijeme, » brije Nikičinog hapšenja, mi smo važili

kao Nikičina grupa i đolazili kod njega u dvorišnu zgradu u ul. Fra Grge

. Maetića gdje je Nikica na mansarđi imao. 'svoju sobu, Nednom prilikom , kada

smo imali “Sastanak kod njega, došao je i Šeša. Mažar upravo nakon što je ıe

pušten iz mornarice i pri ao nam O stradanjima .i maltretiranju. To je za nas

uto vrijeme bila najprisnija veza sa tim stradanjima koja se doživljavaju u

:Baivorus IEEE  ::. i
! ,
L
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Poslije hapšenja Nikice išla sam kod Nikičinić, išla na

razgovor u "Crnu kuću" i na taj način sam koristili mogućnost da prenesem

Nikici neke stvari koje je trebalo, Poslije smo se Dušanka i ja dopisivali s

njim u Mitrovici u zatvoru, Ta veza sa Nikicom, za koga se već tada znalo

da je ljevičar i komunista, došla je i do mojih roditelja• Naravno, ja sam mor: ·

la i prije toga kriti kada se nadjem sa Nikicom, i on nije ni dolazio u našu ku-

ću, nego je samo'prošao kraj moje kuće kada smo se trebali sastati,

Sjećam se jedne prilike kada je moj otac išao da posjeti

moju ses ru Bosu u Pirot i u vozu je naišao na Nikicu kako ga vođe žandari,.Sjed

je snjima u istom kupeu i tata je prišao žandaru i rekao da je on prijatelj

oca tog mlađića i pitao da ]i mu Žandar dozvoljava da.mu da. nešto hrane,

Žandar je to dozvolio. Znači, ja sam mgrala kriti našu vezu, ali moj roditelj ·

. je ipak Nikici pomogao•
· Jednom prilikom dobila sam zadatak da odem do Tvornice

| duvana uveće i rekli su mi da će tamo naići jedan drug koji će zviždati jednu

ariju, a ja ću ga upitati zašto zviždi i on će odgovoriti lozin&om . paću onda .

od njega primiti materijal, 1, odjednom nailazi Ivica Mažar 1 zviždi tu ariju,

ja ga ušitam , on odgovori lozinku, pa sam onda shvatila da u partijskom ile=

galnom radu postoji lozinka, be» abzjća što se mi dobro znamo Tada sam pri

-la ilegalni materijal, koji je trebalo sklonuti „ jer. je vjerojatno trebalo biti

pretres. Ja sam zadržala materijal desetak dana i krijući ga čitala. Mislim

da su tu bili brojevi "Proletera" „ jer znam da mi je ostalo u sjećanju onaj

natpis "Proleteri svih zemalja ujedinite se". Poslije završetka gimnazije smo

se razišli i mnogi su otišli na fakultet. Dušanka je otišla na btudij u Beograd,

njeni su to roditelji prihvatili, ali nisu mogli odvojiti sredstva potrebna za

studiranje, pa se sjećam da smo je mi tađa opremili i otišla je spremna da rad |
u stuđentskoj menzi, kao što su to činili tađa i ostali studenti da bi se mogli

školovati.~ Ja sama ostala u Banjaluci i privatno upisala pravo u Zagrebu.

gdje sam odlazila s vremena na vrijeme i slušala predavanja.

Već u srednjoj. školi smo se. aktivno uključili u KABi posje·

čivali sve manifestacije koje je KAB ortgnizovao„ Mi smo se morali sklanjati,

: jer na svim predavanjima i sastaricima KAB-a bili su prisutni i delegirani pro~

fesori iz gimnazije, š kada su oni u KAB došli, mi smo. se morali 'sklanjati.
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Javna predavanja koja su u KAB-u održavana, bila su
najposjećenija predavanja u to vrijeme u Banjaluci. Sjećam se da je dolazio
i Vladimir Dedijer idržao nam predavanja poslije svog povratka iz Španije»
Predavanje je održano u Hrvatskom domu.Tada su frankovci, gadjajući kameni-
cama, pokušavali da ometu predavanje, ugasili su svijetlo, ali je Dedijer na-
stavio da govori,

Još u srednjoj školi, svake qodine kada su bili izbori za
rukovodstvo "M ade Jugoslavije" • to su bile prave političke bitke.To su bile
najznačajnije ic akcije. Za čitavo vrijerne našeg školovanja od petog do osmog
razreda ·, nije se nijednom deqgodilo da su ljotićevci ili klerikali došli na čelo
"Mlade Jugoslavije". Prije izbora provodila se čitava akcija u pripremama,
razgovorima sa djacima i 1937. godine prilikom glasanja pobjedila je lista za
koju smo bili mi, pa smo se osjećali kao pravi pobjednici. – Srednjoškolci su
vršili i đruge akcije , a veoma često zajedno sa radnicima, Mi smo se uključi-
liu razvijanje Hodžerin zbora na Govedarnđici. Taj zbor nije ni održan, nego je
razbijen, Tada je bio profesor latinskog jezika Vimpolšek ispred Gimnazije
na tom zboru i poslije toga smo svi bili saslušani na Giramnaziji- Medjutim, i pri
–je toga na časovima prof.Vimpolšek često je znao praviti izlete kada tumači
građivo, kada je govorio o redu, organizovanosti i pominjao kako je to lijepo u
Njemačkoj i Italiji koje su fašističke zemlje, Ja sam znala to da bilježim u
svojoj teci i pisala datume i takve njegove izjave.

| Poslije zbora kada su nas maslušali i rekli da dljaci ne
mogu da se bave politikom, niti da se politika kroz školu smije provoditi,
onda sam uzela švoju teku i iznijela što sam imala napisano o Vimpolšeku.
Zbog te akcije su Dušanka i ioš neke isključene sa Gimnazije, a osale kaž-
njene, ali i Vimpolšek je bio smjenjen i ta se čitava akcija pretvorila u akci~
ju protiv njega. Medjutim , taj profesor je 1941. godine kao Slovenac smatrao
da se treba ponašati kao i ostali SKovenci koje fašizam proganja i čula
sam da je bio sasvim dobar čovjek. Mioja aktivnost je skoro bila sporedna u
tom vremenu.

Mi smo se kao djeca, čak i u vrijeme dok se nismo
pravo ni orijentisali, družili sa Dankom, ı Vbjmom i Zoricom Mitrov 1 nalazili
se u stanu njihove bake, iznad Vrbasa ( u. današnjol ulici ESSE, Odića.To je
uća Asima Alihodžića). U kući njegove sestre stanovala je baka Mitrovih,
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Tamo smo se sastajali i družili, U to vrijeme otac je premjšten.u Djevdjeliju

i dopisivala sam se sa Dankom. Poslije, kada je Danko otišao u Španiju, imali
smo s njim stalan kontakt preko tetke. i oči koja je bila u Beču i tako nam je pošta

preko nje i stizala. | |
U to vrijeme čitava omladina bila je. uključena u prikupljanje

. svega što je bilo moguće prikupiti sl Španiju.Danko nam: je pisao o ratištu tamo,

o tome kakav otpor daje narod i tada sam prvi puta čula kako se sam narod može

. uključiti u borbu . Jednom nam je poslao nekoliko slika, a jednom je pisao o
strašnom bombardovanju koje su porhegall i Nijemci, pisao o bombardovanju
· jedne zgrade koja je bila bolnica, a " kojoj je ležao on kao ranjenik. Označio nam

je prozor: zgrađe gdje je ležao i kaže da je i opet mimao sreću, jer je jedan dio
zgrađe bio potpuno razoren.Poslao nam je i svoju sliku, ~ Naravno,
mi smo svi kompletno učestvovali u akcijama koje su tada vodjene ( prikuplja~
nje pomoći, kao što rekoh, za Španiju. slanje paketa u zatvore, "Crvena pbmoć?
Mi smo se morali jedno vrijeme sklanajati da nas se ne vidi, a da ipak prisustv
vujemo• Kada smo rnaturirali, onda smo bili stalni članovi KAB-a i odlazili na

- sve manifestacije koje je KAB priredjivao kroz čitavu godinuž ali najviše preko
ljeta kada su svi stuđenti bili ovdje• KAB je imao u Poz crištu jednu malu prosto~

riju u koju smo jedva mogli svi ući, ali je prednostk bila u tome da se iz nje
moglo izaći prema kinu !Kozara". Preko ljeta su svakog dana bili organizovani
skupovi, vježbale horske recitacije, držali se sastanci o političkoj situaciji,
svi smo moraji s Uuo 'dredjenom vremenu pratiti svu štampu, valjalo je izmedju

redova isvući ono što je za nas interesantno, pa da onda poslije govorimo ,
vodimo diskusiju otim dogodjajima. Is tog vremena su interesantni naši igleti,
koji su kao takvi nedjeljom organizovani, bar su imali taj privid , Još prije

 Brijatelja Iprirode". Ne znam ni danas objasniti kako smo išli i pjevali "Crven
je istok i zapad", ali znam da su to sve bili izleti kraj Vrbasa, kupali se,okre-
tali janjce, ali su se u tim prilikama vodili ozbiljni politički razgovori o odre-
djenim temama«• ~ To je već vrijeme kada se trebala održati Osnivačka skupšti~-

na Ženskog pokreta.Ffadđda smo mi omladinke dobile zadatak da se uključimo

LU organizovanje toga i sječam se da sam a korsu, s jednom omladinlom ,
| dijelila pozive.Mi smo bile prisutne raOsnivačkoj skupštini,Tada su se uklju-
čile i gradjanske žene, a predsjednica je bila Ladička, pa majka Miloša Popovi-
ća.
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Onoga dana kada je održavana osnivačka skupština, organito-

van je jedan izlet i znam da smo morali preko veze da u njemu učestvuje~

mo, pa se sječam da nam je tada Munib Maglajlič govorio o poljitičkoj

situaciji i o potrebi našeg učešća , jer se sjećam da je u to vrijeme bilo neko

političko Žarište u avijetu.
U to vrijeme uWjučivala sam se u rad ženskog pokreta,

u KAB i ostalo.Sjećam se da je u to vrijeme KAB često organizovao priredbe

za gradjane i sve što je napredno, tamo je dolazilo. Obično su na programu

bile revd udonarne pjesme i horski recitali, A licija je morala program
odobravati. Bilo je slučajeva da je neka od tačaka, koje su već pripremljene,

gabranjivana od strane policije, ali smo onda tako sve organizovali da smo

najavili tu tačku, pa policijski činovnik to nije dao, publike se poslije revol~

tirala, pa se onda jasno vidlo koliko se i kako svi jet opredjeljuje.

Na tim skupovima u Kab-u, razjašnjavajući politička

zbivanja tog vremena, te ulogu mladih u njima, mislim da su to bile veoma

dobre pripreme nas za nastupajuće dogodjaje•
U to vrijeme veoma me se snažno dojmio jedan dogo-

djaj• – Dok je KAB imao neke male prostorije u POzorištu, dotle je

UNA , nacionalno udruženje, imnlo mnogo lje še i bolje prostorije i imali

moućnostišm da rade, nasuprot KAB-a, koji je uvijek bio u neizvjesnosti
za svoje prostorije.Prilikom njihovih i naših susreta, uvijek su pokušavali

da nas napadaju, diskređituju: kada su bili neki momak i djevojka u KAB-u,

odmah su ih pokušali diskreditovati i sa velikim brojem njihovih članova

nismo se ni pozdravljali.~ Sjećam se jednog izleta 1939. godine |

Došlo je do zajedničkog sastanka svih studenata na terasi, ScjerinooOntERNE

sa one strane koju je koristila UNA.Na tom zajedničkom sastanku UNE i
KAB-a trebalo je da se kaže adje je mladim intelektualcima mjesto u

nastupajućim dogodjajima ratne opasnosti, koja se već nazirala u našoj

zemlji. Na jednoj strani terase su bili UNOVCI, a na drugoj KABOVCI,

ali jedno-d ušno su svi, čak i oni iz UNE, tražili da govori Nikica Pavlić i

da govori o zajedničkoj platformi, jer se radi o oddbrani zemlje,
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Poslije toga ubrzok je došlo do ukiđanja KAB-a, to je bilo 194O.godine.
M djutim, legalnih formi djelovanja, odnosno akcija, bilo je i dalje.

' Dolagzili su studenti iz BiH, koji su stuđirali na gagrebačkim fakultetima,

pa je bilo akcija "Prijatelja prirode". .Sjećam. se zajedničkog izleta sa
'tađašnjim političarem Kostom Majkić i drugima; pa je.neki Gajić, koji
· je bio zemljoradnik i kasnije ubijen, s njim je dolazilo do zajedničkih skupova.

Tražila se veza sa svima koji nisu bili fašistički orijentisani.
Dakle, kroz čitav predratni period djelovalo se preko KAEF

ali se to odvijalo preko Radničkog doma, jer uto vrijeme se smatralo da se ne
trebaju šudenti okupljati u KAB~u da se ne bi kompromitovali.Naravno, sje-

ćam se vremena kađa se prodiralo kroz pjevačko društvo "Nada" ,pa kroz
"Napredkovu omladinu", gdje je djelovao Ivica Mažar i studenti se trebali
uključivati tamo i išlo na raugovore Fabijan Novokmetan, koji Je vodio
hrvatsku omladinu.

U gimnaziji su se.eksponirali, kao napredni omladinci,
'kao komunisti, Dušanka Kovačević, Osman Karabegcvić, Vojo #% Rakić, Vlade-
ta VASIĆ? Radovan Skakić, Momir Kapor ( isticao se u Skautu), Brane Mora~
ča. Un šem "B" razredu svi smo bili jednodušni , ali se ne mogu nekoga

izrazito sjetiti. Skakić, kao sekretar KAB-a mogao bi puno da kaže, a može

i Drago Radovanović, pa Boško Kosanović, Glumac (novinar) Muša.

Pored ostalih akcija, i u akcijama izgradnje "Borčevog"
stadiona učestvovali su srednjoškoici, zajedno sa banjalučkom omladinom. Na
stadionu nas je neki fotograf, jednom prilikom, slikao i izložio slike u gra-
đu i sjećam se kada mi je profesor Trivić, prilikom jedneg izleta (bilo je
to 1936. godine ), prišao i rekao:" Tebi je još samo falila ona slika na
stadionu BORCA. U to vrijeme već sam imala jednicu iz vladanja.

Godine prije rata bili su bogati raznim dogodjajima.
Režim je tada slao u koncentracione logore Ivanjica i Bileće ljude nepogodne
za režim. Sva omladina. podr rukovodstvom Partije đočekivala je drugove
koji su puštoni kasnije iz logora.,Sjećam se povfatka nekih 4. aprila 1941.
godine. To je već bilo vrijeme kada su zvali u rezervu, bila je to situacija
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ka a smo prvi puta bili suočeni sa rathom opasnošću i kada se odredjivalo naše mje

–sto u toj situaciji. Čitav prostor prema Željezničkoj stanici bio je pun naroda,

Neko je govorio, ne znam tačko ko, i pozdravio bivše logoraše. Svi smo bili

oploljeni policijoj i čitav dočke je u stvari bila manifestacija solidarnosti sa

svima koje B je progonio režim.

Kada su Nijemci ušli u Banjaluku, svi smo msatrali

da je normalno da se odmah uključimo u ilegalni rad i radimo sve što nam se daje

u zadetak.

Odmah u prvim danima po okupaciji zemlje vršili

su se odredjeni zadaci. Nekoliko dana poslije 22. juma 1941. godine došlo je

do velikog hapšenja u Banjaluci. Jednog đana me je sreo Matko Betunac, koji je bio

kod upravnika policije Blaža Gutića , i rekao mi je da sam na spisku za hapšenje•

Mislim da je smatrao svojom dužnoću da mi to kaže, jer je poznavao moga oca , a

i godinama se kupao: sa nama, na Halilovcu, Mekao je da će otići i pokušati da me

ivbriše iz spiska „Predveće sam pošla da ga tražim i da vidim da li je uspio,
medjutim , pošto ga nisam našla, pošla sam do njegove kuće sa namjerom da

se sklonim da me ne nadju kod kuće. Uz put sa svim drugovima rekla da postoji

spisak onih koje će se uhapšiti i da , pošto sam ja na spisku, vjerojatno su i svi

ostali članovi Kab-a, a i drugi koji su već bili na neki način kompromitovani.

o medju ostalih, rekla sam to i Zori Kovačević, estri Dušanke Kovačević i

zamolila je da o tome obavjesti Dušanku. Ja sam se sklonula u kuće Bejdže Djodjić

tu sam prenoćila i čekala da vidim da li su me tražili. Pošto mi je sestra javila

da n su, ja sam izašla u grad i tom pril.ikom dozmala da je velik broj uhapšen, a

izmedju ostalih i Dušanka Kovačević, Osman Karabegović, sestre Banušić i

druges U slučaju da su me te noći tražili, ja bih se slijedeće noći prebacila |

prema Čemernici, jer sam već snala da se tamo nalazi grupa. Svi ovi uhapšeni su,
bili nakon dva dana pušteni. Bila ie to jedna prevara policije, jer su poslije neko

+

liko dana ponovno pohapsgili sve koji sa nisu na vrijeme sklonuli, Tom prilikom

je Dušanka uhapšena i zatvorena u Kastelu, U tim danima ja sam se povezala

sa Matkom Galičem , koji je radio kao šofer na kamionu kod Duje Ivezića. Odlazili

smo po odredjene materijale u Bočac i prebacivali ono što je Duji dolazilo i odno

sili na drugi kraj Odlazili smo u zoru, prije svanjivanja, a vraćali rano ujutro
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Prilikom jednog takvog povratka, kod kuće sta me čekali Vojo Mitrov i Zdravko

Lastrić kojima smo predali što smo donijeli ( ne znam Što smo doni{feli), i tom

prilikom smo ih odpratili do gradskog mosta, gdje su otišli na vezu , u partiza-
ne, prema POniru. Zdravka više m nisem viđela, a sa Voljom sam se srela u

partizanima. Kasnije, u dogovoru sa Dujomivezićem , moj radi je bio vezan u

skladištu gradjevinskog materijala u Bojića Hanu, koji je pripadao njemu„Tako

sam se ja onda povezala sa grupom u Bojiča Hanu, sa Franjom Tiostatom,Pošte

sam ja u nkladištu ostajala preko podno, kada nije bilo tamo više nikoga, onda

smo se u to vrijeme nalazili, Bklanjali materijal koji je trebao da bude sklonjen
od policije i taj rad je trajao nekdiko mjeseci. Pošto su tada ustaške vlasti
preuzimale te trgovine Srba, a i ostalih tjradjana, onda sam sa to: mjesta oti=

šla, i uglavnom više nisam tako čvrsto radila sa tom grupom u Bojića Hanu.

Kasnije dolazi do mog povezivanja sa Rudi Čajavcem, On je u
to vrijeme bio direktor lireda za kolonizaciju, i tada sam Ja radila u "Palesu" kod
Pube Fulanovića, koji je vodio hotel. Radila sem na blagajni, a Čajavec je tada
stanovao u tom hotelu. U hotelu {e stanovao i Dražić, upravnik policije, koji je
na tu dužnost došao poslije smjenjivanja Gutića.Bilo je to u januaru=>februnru
1942. godine, Mi smo sa Dračićem sklopili prijateljstvo preko Rudi Čajavca, koji
je bio stalno s njim• Sjećam se da kađa je u februaru došla ustaška bojna i

izvršila masovni pokol]j u Drakuliću i ostalim selima, Dražić je rekao Rudju'

i meni da se takav pokolj sprema 1 u Banjaluci, Rekao je da su on i Župan
pokušali sve kod ustaša da se to spriječi, ali je to rulja i ne mogu vjerovati

da će ih poslušati. Rekao mi Je da obavjestim avoju Borodđicu da se skione kako
ih ne bi u kući zatekli. On sam je u Palasu prešao u drugu sobu, a meni rekao
da predjem u njegovu sobu spavati za slučaj da netko dodje, Kao što rekoh, moj
rad je tada bio vezan za Rudi Čajavca. =

Mi smo tada imali zadatak dn prikupimo kompletne podatke
o neprijateljskim jedinicama, analizirajući goste hotela. Napravili smo duplikate
ključeva od soba za eventualnu pripremu za napad. Čajavec je radio vilo konspi~
rativno.Svaki naš sastanak uglavnom je bilo dogovoreno „ za slučaj hapšenja,
raglog mbog kojeg smo se sastali. Pošto je Čajavec svakodnevno bio sa Dražićem ,
mislim da ga je smatrao za povjerljivog čovjeka, Jer je vrlo često uveće,kada je
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Dražić dobio poziv dag je stigla neka važna vijest.u policiju, šifrira-

na depša ili slično, i Rudi je odlazio s njim i tako smo istog dana bili

| obavješteni o svim namjerama ustaša i neprijateljskih jedinica.
Jednom prilikom dobio je depešu .kojom se tražio

spisak svih zatvorenika iz Crne kuće, koji su trebali poslati u logor. Rudi i

je smo se dogovorili da preko Dnaažića taj zadatak ometemo, pričajući

Dražiću da su oni greškom uhapšeni i da ih ne bi trebalo poslati u logor,

Dan kasnije, D ažić je meni poručio da dodjem | predveće kod njega u
policiju i tom prilikom uzeo spisak i molimo mu da se zakunem da ću istinu

govoriti i da mu kažem koji su komunisti sa tog spisha. Ja sam mu tada

govorila da su neke drugarice, koje su bile uhapšene, to bile zbog toga

što je neka imala brata, momka ili muža koji su otišli u partizane i

sjećam se da sam za Ljubicu, ·Mrkonjić . . srekla da je zato uhapšena jer je
Rade Ličina njen momak , u partizanima, da je AMne Jurinčić zato uhapšen

jer je njegov brahb Nilo otišao u partizane i slično. Poslije toga je Dražić

rekao meni i Rudiu da neka njihove porodice napišu molbe da ih se pusti

iz zatvora.Nekima sam javila, a nekima pisala. Zbam za Katu Filipović

da sam pisala u ime njene majke, dok ostalim, kako rekoh, javila porodica

ma da naprave molbe. Poslije nekoliko danas svi su oni bili pušteni.

Ovi koji su pušteni, morali su se svakog dana javljati u pedarstvo. U aprilu

mjesecu trebali su da preko veze idu u partizane, Tada su izašli Kata

Džin, Rehmija Kadenić, Ljubica Mrkonjić , a dvije " Žute" i još neki su

se vratili , jer nisu uhvatili vezu.
| Pošto smo znali za njihov odlazak u partizane, očekiva~

li smo Dražića sa strahom, jer nismo snali kako će reagovati. Bio je vrlo

ljut, jer se već tada malo da je jedna grupa otišla u partizane. Pošto smo

se mi držali tako kao da smo jako iznenadjeni, na koncu je prihvatio kao

da je to nama teško palo i smirio se. i
U to vrijeme Čajavec je pozvan u rezervu kao avijatičar

i svakodnevno je išao na letove, jer je bio u Banjaluci. To je već bilo vrijeme
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priprema za odlazak u partizane Ruđia, Franje Kluza, Jazbeca i Mitri~

čića Jednog dana, poslije jednog leta, pričao je da je paljbom sa zemlje

oštećen avion kada je nadletao teritoriju na kome su se nalazili partiza~

'.ni, 8( to je govorio da gavara Dražića), jer je već bilo signala da u
ispravnost Rudi Čajavca treba sumnjati, Rudi je čuo za te sumnje od
Dražića, pa su uskoro, šoslije jednog leta, oha aviona preošla u partiza~

ne„ odnosno, nisu se vratila sa tog leta, pa se prvo predpostavljalo da su

oboreni, Uveće, poslije toga, Dražić je bio strašno deprimiran, jer

se odmah surnnjalo da su oni išak prešli partizanima, Ja sam mu tada
rekla da sam ja Rudia voljela, pa volim da je šivo, ma gdje bio, a on je -

kada su ostali otišli ~ meni kazao ~ imate pravo, neka je živ, ma gdje

da bio.

Kada je već riječ o Dražiću, napomenula bih da

mu je u to vrijeme doška u posjetu kčerka is Dubrovnika i on je Rudia

· i mene samolio da 'Joj pravimo društvo, što dokazuje koliko je imao

povejrenja u nas dvoje
U to vrijeme je već bila dosta teška situacija, jer

'je Đonovno došlo do. formiranja novo ustaškop redarstva, pa sam

| oajećala. da Dražić nije više tako dguran u sojim stavovima, vjerojatno

zbog toga što je Rudi Čajavec otišao u partizalne, a on je prije toga
' bio salno 8 njim , pa je i na njega pala sumnja od strane UNS-es U

' to vrijeme šef UNS-e je bio Miletić,ali je tamo radio Hajdarević

· 1 Veiss,

Još prije odlaska Rudia, negdje koncem februara

ili početkom mjeseca marta, dobila sam od njega zadatak da za
Zapu Umičević, koja je tađa u Bahjaluci živjela ilegalno kao sekretar

Mjesnog. komiteta, izgadim legitimaciju na ime neko muslimansko i

da kao adresu stavim neku ulicu preko Vrbasa. Ja sam otišla kod

Dražića i rekla sam mu da trebam da izvadim legitimaciju za jednu svo-

ju komžšinicu muslimansku,' koja boluje od tuberkuloze kostiju i ne

može' sama da dodje, a da je to žena kod koje sam se ja sklonula, kada

me je Dražić upozorio da se moja porodica sklone, pa imam obavezu

đa joj učinim uslugu Ja sar tada izvadila legitimaciju na ime Munire
Kulenović, Poštonisam "finala naziv nži jedne ulice preko Vrbasa, sjetila



12.)

sam se Podgaj ulice kod Osmanove kuće i stavila neki broj, iako je tamo

bilo svega nekoliko kuća. Dražić je tada pozvao šefa svoje službe za izdava~

nje legitimacije i rekao : "dajte gospodjici ličnu iskasmicu, Medjutim , kada

sam ja s njim došao u koencelariju, onda je šef rekao jednom službeniku

da ide provjeriti u prijavnicu, a pošto sam se prepala jer sasm predpostav-
ljala da nema nikakve prijavaice, rekla sam da se ja žurim, jer će to duže

trajati, pa ću sutra doći po to. Mislila sam da ću dobiti na vremenu, a da

ću na ručku, prema Dražićevu držanju vidjeti da li je nešto sumnjivo. Pošto
je Dražić u podne raspoložen pozdravio mene i Rudia, kada smo se našli,

ja sam sutradan otišla po tu legitimaciju i oni su rekli da neka ja potpišem za

Muniru Kulenović, i ja sam napisšila da sam primila Rza nju legitimaciju i

stavila svoj potpis• Ni poslije nisam ragmišljala o tome da stoji moj potpis

tamo i da se dogovorim preko veze da se to uništi. Ja sam legitimaciju

predala i Zaga se sa tim služila nekoliko mjeseci. Jednog dana sam saznala
đa je bila provala , i to veća, preko Ahmeta kKića,-a mnala sam da je on

rekao da je Zaga sekretar Mjesnog komiteta i da je traže.Preko ilreda za ko-

lonizaciju, Ibru Pračića, Zaga je prebačena u partizaine ( to je bio maj
1942.godine) , a ja sam u medjuvremenu i zabo vila da sam stavila svoj

potpis u vezi hjene legitimacije.
Ahmet Ekić, po rascjepu sa četiicima na Manjači, našao

se u bezizlaznoj situaciji, pa se spustio u Novoseliju i pošto je vidio da ga je
jedan čovjek u Novoseliji primjetio, sam se prijavio u policijuž. RTBDA,

naravno pod mučenjem , pošto je izh Banjaluke otišao u februaru=martu 1942.
godine, on je onda rekao da je radio sa Zagom i da ona živi ilegalno u Banja-

luci„ U to vrijeme je nadjena jedna fotografija na kojoj su se slikali Zaga
Umičević, Zdrava Korđa, Nafa Harambašić, i po toj fotograđiji Bu oni uhva-–

tili Zdravuag, Nafu, a Zagu su onda naš}i na legitimaciji, pa su zatim mene

uhapsili, To je bilo 2. juna 1942. godine..U toj našoj grupi uhapšen je
Mato Galić, Smajo Biščević, dva brata Barućija iz Novoselije „Pahir *
Fejzagić, Nafa Harambašžić, Zdrava Korda i ja. Znači, nas 89, sa Ahmetom

na čelu.
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Mi smo bili tada u policijskom zatvoru u Džinića kući,
Mene au poslije prvog saslušanja greškora odveli u Crnu kuću i zatvorili u
ženski zatvor. U to vrijeme tamo su bile Havka Sarač,Nada Čirski,Berka

. Kerabegović, Ivamnka Prurik. Pošto smo se našle prvu noć u satvoru u zajec
-nici sa ostalima, Berka i ja pjevala smo uveće pjesme» Medjutim, sutradan
ujutro rano došli su po mene umnmemireni što su me stavili u zajedničku

sobu, i SVEN me ponovno u policijski gatvor na saslušanje i zatvorili u
samAicu u policijskom zatvoru. To je bila mala sobica od nepuna 4 m2.
Primjetila sam kako n a vratima, vrlo sitnim slovima piše: "Ako misliš
odavdex izaći, ne priznaj ništa”.

Tatragu je tada vodio neki satnik Kašicki koji je bio u
Kasteju i jednom prilikom , kada su me vodili na saslušanje ( saslušanje je b
-lo na polkiciji), došao je satnik Kašicki sa sa Vukašinom Marčetićem u četi
-ničkoj mniformij jer je on mene znao od ranije, rekao je satiiku:" Jeste „i
jeste, treba je pritisnuti",

Ostale drugarice bile su puštene· smještene u drugoj
zajedničkoj prostoriji, a pošto sam ja išla sama u šetnju iz samice,sa
njima sam se svakodnevno vidjala kroz prozor na koji su se one penjale«..

'Kada su se penjale na prozor, vidla sam um njih stalno jednu ženu koju
nisam poznavala, a saznala sam da se zove Olga Mrakić.Kada su me
jednog jutra pustili na umivanje, zatekla sam jednog vojnika koji je pre-
davao stražaru hranu od satnika Kašickog za Olgu Mrakić. Pokušavala sam
da našim drugaricama dam do znanja da je on a provokator. Medjutim, Zdra
va nije smatrala da je ona loša žena.

Poslije završe e istrage u policijskom zatvoru, gdje
mene nisu lično tukli ( pokušavali su me mučiti samo dugim saslušanjima,
pretnjama i s1.), naša je grupa na čelu sa Khinetori: Ekićem prebačena pos=
lije 15 dana u Crnu kuću.

Još za vrijeme boravka u policijskom zatvoru, jecinmaj
dana dovedena je meni u samicu Berka Hararobašić, sestra Nafe, koja je
imla vezu sa Jazbecom. Od nje sam saznala da je Jazbec otišao, da je
Rudi poginuo prilikom obombardovanja Banjaluke, kada Je avion oštećen
u Klašnicama
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Po dolasku u Crnu kuću, mi smo se žene smjestile

u ženskom zatvoru, koji se sastojao od dvije prostorije, hodnika i kloze-

ta. Pošto sam ja 15 dana ranije provele jednu noć sa drugaricama našim

u tom zatvoru, pa tu veće pjevala i bila ragpolžožena, nakon mog odlaska

pronijela se vijest da sam ja ubačena i da sam onda, kada sam otišla,

puštena u stvari kući. Kada smo se a}i tada ponovno. našle u.Crnoj kući,

one su mi ispričale ave to L naravno, rekle kako, 6u pogrešile. U to vrije

~me se smatralo da je istraga savršena kada še neko prebačen u Crnu

kuću, pa je prema tome i naše raspoloženje bilo drugačije.
Jednog dana me je upravnik Crne kuče pozvao i upita

ko Je meni Nada Dražić, od koje je stigla karta na moje ime iz Dubrovni-

ka, Čitajuči kartu u kome me Nada moli da joj javim što je 8 tatom, jer .
joj se ne javlja, shvatila sam da se nešto sa Dražićem dogodilo.

Sutradan su došla dva policijska agenta, odveli me ponovno na policiju

na saslušanje, a sve se svodđilo na to da kažem kakvi su moji odnosi ili

sa Dražićem i zbog čega sam ja njemu dolazila u policiju, jer su oni

imali podatke da sam ja i tu dolazila. Naravno, ja sam to sve objasnila

prijatebjstvom. Na povratku u Crnu kuću, jedan agexnt koji je bio ·

Dalmatinac, rekao mi je da je to strašno što se dogadja kada su oni i

D_ažiča watvorili• Mene je u prvi mah mačudila takva izjava tog agenta,

ali kasnije, razmišljaljući io položaju Dalmacije u NDH i o tome kako

je glavna vast tamo pripala Talijanima, shvatila da je on tako govorio
vjerojatno zbog ličnog refoita•Tako sam saznala da je i Dražić uhapšen, o.

nosno, da se našao u kućnom zatvoru u "Palasu", a gatim odveden

u Zagreb. gdje je poslije nekog vremena pušten, što sam sagnala poslije

rata kada je sreo njega Veljko(?) Djordjević kome je on samo rekao:

"Ah ta Savka"! – Ja sam po tome znala da je Dražić, pored toga

što je bio sumnjiv zog svoje prisnosti sa Čajavcem , i zbog mene na

neki način odgovarao.
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Čitava istraga vrtile. se oko moje veze sa Zagom
Umičević, sa Mjesim komitetom , otkuđa da ja vadim legitimaciju za nju.
Pošto mene Ekić nije lično teretio, protiv. mene i nije bilo nikhkvog drugog
argumenta, osim te legitimacije.. Pošto je Čajavec već tada pogonuo, ja
sam se branila da ja ne znam ko je ta žena, da je mene Rudi Čajavec #a-
molio da učinim uslugu š to sam i učinila. Kasnije u policijskoj istrazi
ja sam se branjla da san sa Rudijem vodila ljubav i da sam Zbot toga.
učinila tu uslugu

Još za vrijeme noravka u zatvoru čuli Bmo da je u Ban
njaluci izvršeno veliko hopšenje 1 da su oni koji su uhapšeni , odvedđeni
u logor u Staru Gradišku. Mddju uhapšenima bilo je poznatih gradjana,
kao i saradnika pokreta, Oni su se u St.Gradišci zadržali oko tri mjese~
ea-- nedelje, a zatim su, jednoga danas avi dovedeni u Gnu kuću. Njih je
hapdilo novoformirano ustaško redđarstvo, a za njihov dolazak je ispražnjen
Issprat Crne kuće i tamo su oni smješteni. Do njihovog dolaska naš je |
život bio prilično snošljiv, jer smo dobivali odjeću i posteljinu od kuće,
a i hranu svakodnevno, takodje od kuće, 1–2 puta smo vođjeni u šetnju
Uveće smo pjevali revolucionarne pjesme, pa je znao da nam govori da
pjevamo tiše, jer je već 1O sati.On nije ni znao što pjevamo,

Prije nego što su nam dovedeni ovi uhapšeni iz St.
Gradiške, u naš zatvor su dovedene dvije sestre Banušićke u sobu, te Slavi-
ca Maričić. Njih su naknadno uhapsili i nisu ih ni vodili u St.Gradišku.
Onog dana kada je ova velika grupa stigla, ja sam pokušala da doznam da
li su nekoga od njih pitali nešto vezano za nas, da bismo se znali držati.

U grupi iz St.Gradiške su bili: sestre Jugat (Mila i
Ljerka), Ankica Cijan, Mira Vinterhalter, Mica Gržeta,Mira Popović,
Lajza Lipovac, Bosa i Mira Kapor, Vikica Varinek, Bosa Stupar, Kova

Bjelajac. Ljubica Mačković, Gina M Gar ć, Milica Lenardić, Dragica
Bubićš Za vrijeme našegrsboravka u zatvoru, doveli su nam skro
svakodnevno grupe šena kohe su shvaćene na Kozari, Tako je jednoga
dana dovedena Mira Cikota, zatim Ima ~ kojoj ne znam prezime,
doktorica Štern, Julija Sendelj ili Knežević i Marija Kals, a sa njom
Danica, za koju je samo nas nekooiko znalo da je to ona Ianica koja je
skupa sa Vehidom Maglajlić pobjegla iz ustaškog redarstva, a bile su
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obućene u seljačka odjela. Bila je dovedena pod nekim drugim imenom ,

ali se ne sjećam – kojim. Bila je i porodica. Durendića i još neki iz Prijedora,
U drugom dijelu zatvora, odnosno Ćrne kuće, bili su dr. Iksan Zukanović,

Ntif Topić Mi smo se u Crnoj kući čiesto penjali na vrata da kroz "Obesr~

licht" vidimo kdse nalazi u dvorištu, M Jednoga dana, kada sam se popela,
vidjela sam nekoliko muškaraca koji su stajali kraj ziđa, a medju njima i Atifa

Topića, On me je prepoznao i rukom mi pokazao da iđu na streljanje» Iz našeg

zatvora je tada otišla Alma na streljanje i dr.Štern, Mi smo u zatvoru znali za
dr. Šters i vidli smo da su je često vodili na saslišanje. Znali smo da je osu~
djena na smrt i istopa dana kađa se to saznalo, odveli su je poslije podne i

poslije nekoliko sati vratili natrag i saznali smo da su je vodili da pokaže iz
koje je kuće otišla u partizane. Kađa sam se našla jednom sama kraj nje,
upitala sam je zašto je to uradila, a ona mi je pokazala na ramenu krastu
veličine kornjače da mi kaže da više nije mogla podnositi batine, jer su je i

grizli i ta je krasta bila od ugriza• Ona je otišla k iz kuće Delke Halimovića,

Nas je o streljanjima, i o tome ko je novi uhapšen, c
obavještavao ključar Ivica. + Nedelju dana poslije prebacivanja naše grupe

u Crnu kuću, ključar Ivica je doveo predveće Olgu Mrakić, koja je iza nas
ostala u policijskom zatvoru, Prije njenog dolaska, ja sam Zdravu Kordić obav:

jestila đa ie Olga dobiva}a tu hranu od Kašickog i da je vjerojatno agent,

medjutim tada kada je dovddena u Crnu kuću, ona se ponašala suprotno osta~

lim zatvorenicima, jer je rekla stražaru – nije to tu, a onda pogleda nas,
pa reče:"jeste, jeste! – Rekoh tada Zdravi:"Vidiš da je agent,"

U vrijeme istrage koju je vodio satnik Kašicki, Ekić

nije teretio Zdravu Kordu , pa je satnik Kašicki smatrao da Zdrava nije kriva,

čak je trebala da bude i puštena iz policijskog zatvora. Medjutim , u to vrije-
me jexNafa Herambašić nije povukla svoju izjevu, pa se i ona našla sa nama

u Crnoj kući. Po dolasku u Crnu kuću, Olga Mrakić je u raugovoru Zdravi rekla

da ima zadatak mene da prati. Tada je i Zdrava vidla da je Olga ubačena.
Mira Cikota je dovedena kao partizanka, u opancima

i prema njoj su se odmah posebno ponašali, Pošto nije dobivala hranu, onda smo

mi odmah iz: naše zajednice davali i njojs U to vrijeme Mira Cikota je vodjena

na saslušanja u sud i mi smo znali da će ona biti ubijena, pa smo se priprem ale
za njeno vodjenje na sud da je posebno obućemo i đotjeramo• U to vrijeme je



dobila preko neke vezamobavjest da joj je kčerka prebačena kod roditelja u

Beograd, jer se bojala da se neće osvetiti na djetetu, To še dogadjalo u isto”
vriusme keda je jedna crupa izvedena na streljanje, Mira Cikota osudjena na
msrt, Nađa Čirska, Havka Sarač prebačene na Preki sud u Zagreb, a u toku

dana su velikom broju nag:pročitale imena i preveli na:1.sprat i prizemlje

istaškog redarstva. Nekoliko dana ranije je dolazio neki visok čovjek, poslije
smo doznali da je to Hajdarević, koji je došao da nas vidi i upitao kako se ko

zovo• Jednog daha je odvedenn Slavica Kremenović i poslije nekoliko dsna ona

se vratila sva isprebijana i to nam je bio and da se počelo sa preslušanjima

u Crnoj kući. Poslije toga skoro svakog dana je navraćao Hajdarević u ženski

zatgor da bi nam pojedinačno dao do znanja da ćemo se još vidjeti, a to znači
da čemo poći kod njega na istragu. Od tih dana, qotovo svaki dan i svaku noć
se čulo jaukanje i udaranja na prvom spratu gdje su žene saslušavane u to vrije~

me.

Onoga dana kada je Mira:Cikota osudjiena na smrt i gr1

=pa Havke Sarač upućena na Prijeki sud u Zagreb, i velik broj nas premješten je
na prvi sprat, gdje su nas preuzele ustaše (UNS). Tada je nastala već sasvim

druga situacija, u sobama smo biie razmještene tako da niko nije bio sajedno

ko je 5 nekim bio ux. bilo kakvoj vezi. Ja sam bila smještena u tzv. i rinaestku" :
veliku sobu, gdje su u to vrijeme bile, keko smo mi smataale, lakše zatvoreni=

ce• U toj prostoriji bila je x frizerka čijeg se imena trenutno ne mogu sjetiti,
a znam da je bila veoma vedra i kada bi ujutro dolazili ustaški agenti na naša

vrata, pravila šege s njima. To ša nas malo ohrabrilo u prvo vrijeme u toj
sobi i smatrale smo da ne spadamo u one "teške" Ali, to je trajalo veoma

kratko i onđa su nas razmjestile u druge 8obe.
Htjela bih da napomenem da smo vezu sa vanjskim

svijetom održavale preko Berke Sarač, i znali smo sve što se sbiva, naročito

u vezi odredjenih akcija koje 8e vani poduzimaju, a i mi bi upozoravali kako se

ko drži. Berka je bila Harkina sestra, nije bi}a uhapšena, pa nam je dobro poslu-

čila kao veza. Uvijek smo joj davale do žnanja, kada je dolapila da nosi hranu,

da ima ndta poruka, a to vec je pnačilo da treba dobro pretresti korpu, jer su

u ručkama bile e aaa BG u dugmadima skrivala poruka i obavjest•
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U vrijeme kada su nas razmjestile u druge sobe,

šef isljednika Hajdarević bio je već poznat kao tiranin koji je straljovito

mučio, odnosno naredjivao mučenja zatvorenika, a žene je skidao gole

prilikom saslušanja i tukao, tako da smo i mi strahovale od toga da li će nas

preuzeti Hajdarević ili Sčeta, za koga srio čule da nije maltretirao zatvorenike.

Gotovo svakog dana zatvor su pysječivali neki ustaški funkcioneri i prilikom obi'

laska naših prostorija, uvijek je po neki upitao ko je Savka Basta i tako smo pos!

-llje njihovog odlaska zanle da moje saslišanje kod Sčete nije savršeno, pa

se često dogodilo da u sobi, prilikom odmaranja, pomeka od drugarica, a najčeš

će Zdrave Korda, i amenada udari mene, sa nalo menom da se pripremim za

batine Tih dana, ig sobe gdje su bile takozvane "Pakše"

gatvorenice, odvedena je Zdrava Korda u ustaško redarstvo iz koga se više

nije vratila. Od ključara smo kasnije doznale da je navodno izvršila samouboj=

StvVO.
Jednonoći, ključoer je došao po mene da idem na sa-

slušanje kod Hayjdarevića, iakc tih dana više nisu bila masovna saslušanja u

Crnoj kući. Naravno, sew sve smo mislile da treba da:budem mlačena, kao i

ostale. Medjutipn, iako me 4–5 puta vraćalo u sobu i ponovno vodilo kod njega,

igigev Što mi je vezao ruke, nije me dalje maltretirao, tako da sam ja shva-
tila ado njemu bilo nezgodno, jer je svaki puta kada bi mene vratili, neko ga ji

obavjestio da su doveli neke ljude koje su te noći uhapsili, .

Poslije toga odvedena je % Pahina Delić u ustaško
redarstvo i znale smo da se 'mpočelo sa posebnim presiušanjima i čekale

kada ćemo i mi biti prebačene na saslušanje» Jedne večeri došli su i po mene,

te su me zajedno sa Mironom Mandrovičem u automobik prebacili u

ustaško redaratvo, koje se tada nalazilo u Poljokanovoj zgradi, kraj PALASa.

U potkrovl{u te zgtade nalazile su se čelije za zatvorenike, Te iste večeri,

Pahira je vračena u Crnu kuću i ja sam se sa njom samo srela prilikom mdola-

ska ti žatvors
Već u Crnoj kući, kads sam došla na prvi sprat,

kada nas je preuzeo UNS, od svih čuvara posobno se isticao jedan koji se

svao Pero Šegota, i koji je vrlo često nama zatvorenicima čibio usluge.
Tako je i meni donosio cigarete i ostalo što mi je poslao neko izvana.
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Pošto je presta]o saslušanje = u Cirnoj kući, a što
je značilo da smo preko noći mirne i da nema ustaških fumlcionera, Pero
Šegota je znao da nam otvori vrata, da nam kaže da prohodamoš, Medjutim ,
pošto je on ustaški agent, mi smo stalno govorile da nemamo se šta đogovoriti
nego samo da se vidimo, jer mu ipak nismo smjele vjerovati, a neke od patvore-
nica, koje su bile u St.Gradišci u toj grupi, tvrdile su da je jedamput Pero še-
gota tukao fičku prilikom saslušanja. ~ Pero Šegota bio je ključar za vrijeme moi
boravka u ustaškom redđarstvu. Dva dana poslije mog prebacivarjs u ustaško

redarstvo, jedne noći oko 4 sata u goru, došao je Šegota,koji je bio đežuran te |
noći, po mene da nie vodi na saslušanje. Pošto sam bila sama u ćeliji kada me
pozvno, rekao mi je da samo ništa ne priznam , jer ako išta priznam još će me
više tući. Odgovorila sam mu da nemam šta priznati. Te noći saslušanje je
trajalo oko jedan sat, ali menigsu tukli. Saslušavao me je Veis ( njegovo ime

ne gnam}), a poznat je bio kao krvnik, a naslijedio je Hajdarevića , koji je bio
povućen u Zagreb poslije revolta gradjana Banjaluke, jer se van zatvora doznalo
za njegov našim skidanja žena i gvjerske postupke. Druge noći su me negdje
već oko 9 sati odveli na saslušanje. Te noći su me oko dva sata tukli pored
Vecsa još trojica ustaški agenata, Tukli su me pendrekom po svim dijelovima

tijela, udarali šakama po glavi. Ja sam se stalno držala avoje tvrdnje da nisa
krila da sam legitimaciju Zage Umičević izvadila da učinim muslugu Rudi Čajav

Naravno, upravo zbog te tvrdnje i želje da pod batinama nešto više kažem, još
Bu me više teukli. Poslije odprilike dva shta mlaćenja, prekinuli su saslušanje
i rekli da do sutra razmislim. Osveli su me ponovno u zatvor, dežurni je
opet bio Pero Šegota, ali me nigu vratili u čelijuis koje sam odvedena, nego s
me smjestili u Bamicu, koja je bila kod samog ulaza u taj dio zgrade gdje je
zatvor, a koja ie bila velika toliko koliko su bila široka vrata,kao špajza bez
prozora. Nisu mi dozvolili ni posteljinu,a zabranili su mi da se i hrana daje.
Kada su me doveli gore, Šegota Pero nije mogao ni da zatvori vrata od te
ćelije, jer sam se onesvjestila n a ulazu u ćeliju i on je kasnije. kada se zaklju
čala ova željezna vrata, kada više nije bilo nikoga od ustaških funkcionera,
pokušao da me doze odnese do prostorije gdje su bile umivaonice pred klo-
zetom. Pošto me mije mogao dovesti do te prostorije, onda me je u jednoj
prostoriji prije toga spustio i donio vodu da me kvasi. Medjutim, ja sam čitavo
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to vrijeme bila u bunilu, Vjrojatno u bunilu sam razmišljala o tome da

sam mogla neke stvari za koje su me na saslušanju pitali , kazati, da su

učinili oni koji se više ne nalaze u Banhluci, odnosno, koji su otišli u partizane•

Medjutim , vjerojatno sam zaspala, jer sam u jednom momentu, kao u snu vidje-

la nekoga druga za koga ne znam ko je bio, koji še došao u Banjaluku pog zadat-.
ku iz partizana, i ja sam: itada vrisnula, jer sam ga navodno odala.Tog momenta

me Pero Šegota ponvno polio sa vodom i negdje pred zoru ja sam došla malo

svjesti, dn me odveo u Sdamicu. 1 tada sam Be sjetila jednog momenta, kada nam

je , kao srednjoškolcima, Nica Pavlić pričao o držanju pred klasnim neprija-
teljem. Mislim da je sa mene lično taj momenat bio veoma unačajan, Jer nez obzir

-ra što nismm zgnala koliko mogu podnijeti fizičko mučenje, bila sam tada

„sigurna da neći nikako ni pod kojim udovima i prilikama ništa primati.
· Kasnije su uslijedila sasJušanja sa mučenjiem skoro

saku veće, Kada je:god bio Pero Šegota prisutan, uvijek mije hovorio i upozora—
vao da ništa ne gov sim, da svaka riječ koju bih rekla, isazvaće daljnja mučenja,
Pošto mi je bila zabranjena hrana, Pero Šegota je primao hranu i vodio me iz sa-
mice da na hodniku, kada nema nikoga, nešto pojedem , jer da je unosio u ćeliju,

ne bi stigao da iznese hranu ako netko naidje, jer se moja čelija. otvarala s vanjske

strane s kvakom. On, i kađa nije bio dežuran, dolagio je i brijući ubacivao u

ćeliju cigare“? hranu. Poslije četiri dana saslušanja, isljednici su smatrali da |

m qu da naprave zapisnik. Medjutim , pošto su vidjeli da u njaamu ponovno nema ·

ništa, nastavili su sa sashišanjima, Što je bilo u to vrijeme odprilike jedinstven

slučaj da se poslije zapisnika nastavi sa mučenjem, Jednoga dana su me stavili .

na stolicu bem naslona „ i na svako pitenje na koje sam šutila, udarali me po glavi

dizali me za kosu i vrati}i me na stolicu. Zatim „ u prisustvu šefa ustaškog re-

darstva Miletića, koji nikada nije prisustvovao. saslušanjima, jedne noći rješili

da me "manikiraju", a to je značilo da s nečim „ kao dljeto, zabijaju pod nokte,
I tada sam samo šutila i kada su me doveli u čeliju, sama sam ut sebi mislila

evo,» i to sam izdržala, vjerujući da je to zadnje što oni mogu pođduzeti.

Medjutim , najstrašnija stvar prilikom mučenja je bila gutanje kese soli, U tom
momentu, da sam ikako mogla, vjerojatno bih sebi nešto učinila, jer mi je to

bilo strašnije od ave ostale torture.
po
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Prekinuli su sashčanje, nisu pravili nikakav novi
zapisnik poslije dođatnog mučenja i jednog dana 'ključar je došao da me
iz samice prebaci u jednu sobu koja je bila svjetla, iopeloeroniu a u koju sm

poslali poslije nekdiko sati Nafu Harambašiđ, Tažicu Košćicu iz Crne kuče.
Još dok sam bila u samici, kađa je ključar ostelio otvorena vrata, srela sam
se ponovno sa Harkom Sarač i Nadam Čilski, koje su se vratila sa Ppekog
suda kao ogslobodjene, ali su još nekoliko dana bile u ustaškom zstvoru ,
dakle su ih kasnije pustili kući, Prilikom susreta sa njima, tek sam tada

vidla kako sarn izgledala, jer me nisu govcto ni prepoznale, a Nafn Harambašić
i Ružice Koščćica „ po dolasku uzajedničku ćeliju, gdje Sam i ja bila, nisu
uopšte namene obraćale pažnja, pa sam ja mislila da se u hodniku nalaze
ustaže i da one namjerno neće đa sa mnom razgovaraju, Medjuti m, kađa
se Nafa Harambašič u momentu obratila meni: 'da vidi gdje sam „, sa zapre-
pašćenjem jo ustublula i rekla: " „ti sito", Iz te# ćelije mene nisu nikako
zvali na saslušanje • Tu sam ostala oko nedelju dana i jednoga dana došao je klj
–čšar po mene i onako podižući ramena, i sam začudjen, rekao da trebam po-
novno u samicu, ~ Uto vrijeme u ustaškom ređarstvu nalazio se Ferid Sačić-
Rosman, koji je bio au partizanima, ikoji je u to vrijeme ~ kako amoačeule
od ključara- bio lud. Medjutim, jednoga dana, Ferid je čistio kvalive na vratima
pa kada je ostao Bam, atvorio jeraoja vrata i namignuo mi, po čemu. sam
vidjela da on simulira samo ludilo. – POšto sam bila ponovno prebačena u
samict, strahovala sam da nije đošlo đo novog hapšenja i da neko nije opet

mene posebno spomenuo, pa Ću opet biti maltretirana. Neki Rljučar Tomo,

koje je Perida vodio sa sobom u dvorište da donese vodu, otvorio je vrata
moje sobe đa dobijem zraka | ja sam prilikom talcvog izlaska pokušala
da od ćelije đo ćelije idem i da vidim kroz špijunku ko se sve nalazi, đa vidm
da li ima neka veze sa mnom. AH, izvana je teško vidjeti u tamnu prostori~
ju, a onda aam se kada su povnovno tišti po-kvdlu, sjeti! đa u hodnika
potojišo! i na njemu broj ćelija i spisak zatvorenika, i pošto nisam našla nova
imena, nisam zmaela zbog čega su me ponovno vratili u samicu.

Je dnona dana došao je ključar po mene u vrijeme kađa
prestaje radno vrijeme„ poslije podne ire ao mi je: “Ne boj se„Sčeta te koče
da sasluša.” Kada sam došla kod njega i kada smo ostali sami, mekao mi je



da on nije došao da me sasluša, nego je došao da miš Dita kao čovjek –

što mi može pomoći. Osjetila sam da je neko izvana pokušao da preko Sčete ı

ublaži moj položajs Pošto sam bila u samici, svake noći sam slušala
odvodjenje zatvorenika na saslušanje, njihovo mlačenje i đahtanje prilikom do
vodjenja nazad. Čini mi se da mi je bilo teže nego kada sam sama odlazila
na saslušanja, pa sam Sčetu zamolila da učini da me odvedu nazad u Crnu ku~

ću. Medjutim „ odgovorio mi je da mi je rekao da govori sa mnom kao čovjek
i da me km takvu ni u Crnu kuću ne može prebaciti.Poslije toga sam, uz pomc

ključara stavljala Be škire na noge i ruke, pa po licu da bih što prije izbrisala
| taagove mučenja da bi me prebacili u Crnu kuću. Medjutim, ·'u Crnu kuću me n

–su prebacili: Jednoga dana su došli i rekli da spakujem svoje stvari i da iden
'u logor U dvorištu te zgrade stajašk jm kamionku koje su me smjestili
u kabinu, a kabina je bila uporedo s. vratima dvorišne zgrade u kojoj je bila
ustaška kuhinja, Dok su ustaše nešto poslovakhe oko kamiona, uvućen u

vrata te zgrade stajao je Šegota 1 ustašma pokušao da mi nešto kaže„Polkušala
sam poslije rata da udjem u trag Peri Šegoti , ali sam domala da je poslije
mog odlaska u zatvora .bio i som zatvoren od ustaša zato što je Bvodno
profesor Žice prilikom saslušanja rekao đa je veza uspostavljena preko Pere

Šegote . Poslije izlaska iz pgatvora on je bio odpušteni „u Zagrebu ga je
Ivica Tatri zaposlio u Rizničarskom upraviteljstvu (Ministarstvo finansija),
odakle je jednoga dana, po riječima Slavke Tatri, otišao u partizanei rekao
joj da je bio. po zadatku na toj dužnosti u ustaškom ređarstvna, Kako sam oba
vještena, on je u partizanima poginuo

____Za vrijeme boravka u ženskom zatvoru u Crnoj kući,
doveđena je kao uhapšena partizanska – M=ra Cikota, o čemu sam već prije
nešto rekla.Ona je uhvaćena u Kozarskoi ofardigi .a anale smo da je ona bila
čan, ili čak i sekretar Mjesnog komiteta u Prijedoru do Kozarske ofanzive» |
Od prijedorčana, koji su bili dovedeni u zatvor , znali smio da ustaše pri-
premaju njeno javno vješanje u Prijedoru, jer je prethodno po Prekom suđu
osudjena na smrt vješanjem. Prije osude, ona je bila nekoliko dana.vodjena
na sudjenje, a ustasše su od toga napravili cijeiu predstavu i pokušali natje-
rati gradjane da prilikom njenog Bprovodjenja psuju i pljuju na nju. Mi smo
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svi u zatvoru tražili ea Miru Cikotu pristojnu odjeću, da ne bi djelovalajadno, da bi što dostojanstvenije djelovala i na taj način dala odgovor usta~' Ššama, jer smo sve zna}e da je osudjena na smrt. Za vrijeme boravka u 'rnojkući, ona je preko nekog njemačkog'oficira, dokoga su na neki način došli njenroditelji u Beogradu, dobila pismo u kome su joj javljali da je njena kčerka
Ljelja preko veze prebalenja do njenih roditeljaš. Tom prilikom , pošto.je većbila osudjena na smrt, trebala je biti odvedena i Prijedor na javno vješanje.
Medjutim, mišljenje je bilo zZatvorenica da ne bi trebalo dozvoliti da dodje
do tog vješanja, pa je ona ujutro, prije nego što je trebala da bude odveđena uPrijedor, pokušala u klozetu da se objesi, ali je Oiga Mrakić, koja se još nala~zila u satvoru, nešto posumnjala, uletila u kloget, te ju je spriečila u tome.T ako je ona bila odvedena u Prijedor, Prije smrti načisala je poznato pismo

svojoj kčeri Ljelji, koje je Dane Oljača= kojb sesa nama nalazila i bila dk,do zadnjeg momenta sa Mirom Cikotom ~ kasnije iznijela na slobodu,
Iz tadašnjeg ustaškog redarstva krenula sam sa kamionomi došla u Crnu kuću.Otuda smo išli za logor. Sa mnom je iz Crane kuće krenu.

la Gina Gaz ( kao osudjena na tri godine) » a ostale. drugarice koje su sa namakr ule „ bile su prijedorčenke, koje su dovedene poslije kozarske ofanzive, amedjt njima su bile Radmila Radovanović, dvije sestre Drafosavljević, brat isestra Borići i još neke druge. U logor smo stigle u sumrak i dovedene uKUlu u srednju prostoriju na spratu, Tu su bile neke ustaše i ustašice koji su
uzimali od nas podatke, iz, naših zavežijala izvadili sve predmete koji ši nam
trebali, U = zavežijajma smo imali veša, pokrivače, toplu odjeću.Napominjemda nikakvog prethodnog sudjenja nije bilo, osim sačinjenog zapisnika. Prilikomuzimanja podataka u KUH, Gina š ja smo bile majedno, a kada sam ja u svojim
podacima navela da sam rodjena na Udbini, onda je ustaša koji je imao glavnurijež pršlikom našeg primanja, okrenuo sa meni i rekao:" O zemljakinjo, gdje5i ti zapala". ~ Kosnije sam saznala'da je to Ljubo Miloš, ~ |

Mi smo ranije slišale o strahotama logora,pa čak i prijehapšenja smo razgovarali sG......... „„Konfrtijem koji je ranije bio u Jasenov-cu u logort i pušten kao ljekar (Is Jasenovea vraćen je i Safet Filipović, odkoga smo t kodje čuli o strahotama) , ali smo ipak mislile da logor za nas pred-stavlja završetak mučenja,
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Prilikom pretresa meni su mzeli sve čarapa koje sam

imala u zavežlhju, | kada je završano sa uzimanjem podataka, ja sam se obratila

Jednoj ženi u ustaškoj vniformi | rekla joj to, na što mi je ona rekla — uzmi.

nazad čaraps.Vako sam tom prolikom, M pošto ona nije gledala, uzčšla sve svoje

šiyanixiZenkaijnazrdmmkljaja, pa | jednu flašu sa kolonjskom vodom u kojoj je

bilo Još malo na dnu Bolonjske vode, Kula je !Izgledala Jezivo. Već u dvorištu

te zggade vid}i smo s Jedne i druge strane velike rupe, koje su u stvari bil!

klozeti, svuda strahovito blato, a hodnici u Kuli koji su bili vrlo slabo

osvjetljeni, b}il su puni „ena | muškaraca, Po završenom prijemu, odveli su

nas u sobe namjenjanme za nas, a u hodniku su nam naše banjalučanke, koje su
prije nas došla u logor, uspjele da šapnu u prolazu da se javljamo za šnajderaj.
fmjestile smo se na ono malo prostočrke što smo imale 1 nekako prenoćile. Ujutro

smo svi bili provedeni u prizemlje Kule u kojoj se čijalo perje.Prostorije

su. bile strahovito pune žena. smrad, perje Je letilo posvuda. Jo prije pod-

dneva došla Je ustašica Milka, koja je bila na našem prijemu, | rekla nam

da se jave šnajderice.Sve smo mi usbšale i rekle da smo to. odnosno, pošto

smo vjerovali da su naše podatke pročital!, da smo učiteljice stručne škole,

Mene Je tom prilikom ustaščca Milka oredila blia u tzv. muški šnajderaj, alt po-

žto nisam imala o Snajderaju pojma, rekla sam da sam učiteljica za bijelo rub-

ije, | tako sam otišla u ženski šnajderaj. Poslije podne smo odveđene u zgra-

du koja Je bila van Kule, mislim van kaplje Kule, u kođoj su Rili smješteni

jedan i drugi šnajderaj.Prostorija Je bila vrlo velika, a polovina nje ispu-
njena Je bila mašinama za kojima su sJedila žene i šivaleža ostall dio žena

sjJedile su kraj mašina ! radile. na prišivanju dugmadi, pravijenju rupica
i slično, Jedna grupa Žena sJedila je po strani I pleša čarape.U prvi momenat

i mene su smjestile kraj te grupe.Prilikom pregleda naž!h stvar!, meni su

oduzeli tabakljeru te cigarete, pa thko nisam mogla da zapalim. U šnajderaju
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ju bilo jako mogo žena koje nisam poznavala, a koje su bile pristojno

obućene, pušile cigarete i prilično se komotno ponašale, ali k iako sam

u svojoj syJesti smatrala, prilikom dolaska u logor,da će biti isto kao

što je bilo u Crnoj kući kada smo sve zajednički djelile, pa i cigarete,

u tom momentu u žpnajderaju osjetila sam da od ovih drugarica ne treba
da tražim đim cigarete. To je bilo izvjesno razočarenje i ja sam sjedila

i posmatrala, čudeći se da smo tako ra zličite. U jednom momentu vidjela s
jednu ženu koja Je sa dna šnajderaja krenula prema nama, prosjeda, koju
nisam poznavala, a učinilo mi se kao da sena mene smješka.Prišla mi je,

dala pola cigarete i rekla : "Znam da pušiš, izvoli." — Bila je to Ruža

Hrača, jedna divna radnica iz Travnika, sa kojom sam kasnije bila velika pr

–jateljica. Od naših banjalučkih '“rugarica doznala je Ruža Karač i njena
grupa daža m ja ne mogu da spavam, jer sam još uvijek bila izubijana,i

drugog, dama Kada sam došla u čšnajdđeraj, dale su mi nekojškko jastuka i

perinu i rekle:"ZSnamo da ti je teško”,- ~ i stvarno sam poslije toga mogla u

toku noći da se opustim,U to vrijeme ostale šenež koje nisu otišle u

šnajdemajy, rađile su na čijanju perja, a jedna grupa je rađila na koplje-

nju vreća u posebnoj prostoriji. Pošto je Kula bila prenaljena, jer je u

jednoj prostoriji bilo smješteno i preko stotimi muškaraca i žena, čule smo

da poslije svake takve aituacije dolazi do odvodjenja muškaraca i žena iz
logora.Nekoliko dana poslije toga muškarci su povućeni u hrvatski logop, od
noso u muški logor u tzv, hrvatskom logororu, ali i dalje je bilo strašno
puno u svim sobama, ~ Klozeti su se nalazili s jedne i druge strane Kule,
bili su zatvoreni , a u prostorijama je bila po jedna kibla koja je svakog

jutra bila prepuna ii curila i ujutro se imosilo. Prvi posjetioci ujutro
su bili grobari koji su išli od scbe do sobe. i odnosili mrtve ukoliko je
takvih bilo. Poslije nekoliko dana rađa u šnajderaju, ustaška uprava nam
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ju odredila posebnu scbu mu kojoj će spavati šnajđermice, Tako smo se
prebacile u drupi Kraj Kule u nove sobe, ali koje su isto tako bile pune.

Mi smo, zatim, dobile kamo posebne karte za snabdjevanje, navodno je ip bila
nešto bolja hrena koja je dolazila u kazanima, Medjutim, sve je to bila
nemasna supa sa kojom kožicom krompira ili repom „ ukoliko koju to zapadne
u kotlić u koje se dijelila hrana, Medjutim, iako je bila tako loša hrana
koja se nije mogla jesti, rečeno nam je da moremo pod svaku cijemi da jede-
nuo tu hparu i zeleni kukuruzni hijen ( bio je mehljiv) đa bi ge održale, a od
drugarica u šnajdđemaju, od pojedinih grupa koje su već bile foimdrenje

u hrvatskom Jogoru, đobišale smo 5 vremena nm vrijeme ponešto hrane u

šnaideraj, a naročito je itražen bio bijeli luk, koji smo koristili da ga

namažemo mo memljivcm hljebu od kukuruza, pa da jpak ima neki ukug•

Ja sem u Šnajđeraju radila na pletenju čarapa te

krpljenju postajime. Jednoga dana došla je u naš šnajderaj ustašica Milka i

prolazeći kraj mjesta gdje sam sjedila, zastala je i upitala me ~ Jegam

li Ja ona iz Udbine. Ja sam odgovorila potvrdno, a ona mi je na to rekla

da Je i ona sa Udbine i kako je tamo. Bošto smm ja reKkin da sam tamo Samo

rodjena i ne znam kako je, odšetala je dalje, ali se vratila i upitala

đa 1i znam da Štrikam čarape. Pošto sam smatrala da treba reči uvijek
za Bve da znem, čontjjels je već fsyedjea petu, m ono pavno: sim ž žsko već

znala raditi, a poslije mi je jedna dena od Lipika pokazala kako se rađe
prsti i pete i onda sam kasnije štrdkala od gt-ube vune za ustaše prigluvke.
Ustašicu Milku spominjem bog toga čto je u kasnijim svojim postupcima
bila biagonaklcnam proma meni, vjerojatno zbog toga što je i ona rodjena na

Udbini. Prvog novembra 1902. godine, na "svi svate! nismo „išle na posao,

ali ujutro nano prolomio sa glas: "nastup" MOrale smo vrnio brzo ustati i

da izadjemo na dvorište Kule. Ustaše su držale neke spiskove i rekli su

nam da ukoliko nekoga prozovu ko je šnajdericaž, da to kažemo.Dan prjje

toga pustile su da rađe Žene koje su prije radile na krpljenju vreća, jem

navodno nije bilo tamo posla, a mi smo im %3% ujutro, kada smo bile na

nastupu, rekle da se jave kao šnajderice. Sjećam se jedne prijedročanke-”
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Stake Krnetež, koja je odbila taj prijedlog „ i kađa je bilo pročitano

njeno me, rrišla je onoj prupi gdje su bile odvojere prozvane.I ona,

kao uostalom i m" tada, mislile smo da toj dio ide u neki drugi logor, ili

kako je to ranije bivalo, da će biti transportovane u Njemačku, - Nckoliko
dana prije tog Gličaja, ustašica Msja, sapovjdčnica ustašica u logoru, pital

je u. Šnajderaju đa li neko ma da diže očice na čarapama, na Što se javila

neka plava visckaxixic jevrejka, mislim đa je bi?a iz Vikkovaca i ona joj

je te čarape popravila.U spisku na svi svete, i ta žena je bila odpedijena
da iđe u transport, a ustašicam Maja, viđeći je, izvadila je žz stroja i

postavila je medju Bnajđerice, jer joj je šigurmo još trebala.Pošto smo

· Rmatrale da one šdu u drugi logor , a kako su naglo ugstale , skoro necGbu-

čene, kao i mi sve ostale, mi smo požurile đa ih odmah poslije toga sbsku-
jemo, jem kako su ustaške rekle, odmah poslije njih će ići kola sa stvari-
ma, pa smo im dale nžihove i naše stvari, haročito onima koje su bile
slabo obučene. 'Sutrađan, kada smo došle u šnajderaj, doletile su nače

banjalučarke koje su bile smještene u hrvatskom logoru, počele da nas lju-
be, jer im se činilo da su neke od nar otišle u trancport, koje su oni

'vidle s prozora oba. Žene su toga dana.u muškom šnajđeraju dobile
da paraju kapute i cgtalu odjeću cnih koje su otišle u a transport, a

ta je odjeća bila krvava i probodena noževima. To je bio naš prvi
Susret BS tzv. 'rangprotom, koji je otišao, rajvjerojinije, đo Dubrave:

odnosno Mizke i negdje na tom dijelu, u tim Čumama „ likvidiran,

U dvorištu Kule ~ s jedne: i druge strane = bili su

Kloreti, koji su neikada vjerojatno bili daskom ogradjeni, ali kada smo
mi došle, tih dasaka nije bilo. Ti klozeti bili su u stvari dvije rupe

i ako se htjele koristiti, moralo se preko isdne daske ukoso postavibi-
ljene, popeti i neko je trebao držati aa ruku da se ne padne. U neposrednoj

blizini ječnog od tih klozeta bio je bunar odakle se jedino mogla uzimati

'1 vođa za-piće i za sve ostale u KUli. Zbog takve situacije mopale smo se
uzdržavati od korištenja vođe i tek kada se ode u čnajđeraj, onda smo mogle

koristiti vođu iz pipe.
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Tifur,je u logomi harao nemilice, kako pjegavi

tako i trbušni.On se nije zvao javno tifus, već "rrdp Gradiška " /GG/
i kada je neko ka ležao od tifusa, ondase reklo da ima "gegavac",
U sobi u K1i, koja je bila poslije transporta odredjena za šnajderice,
prva je dobila tifus jedna iogorašica koju smo sve zvale teta Ljuba.Bila je
to jedna ozbiljna žena, mrddnjih godina, bila je i. Lipika ili Pakraca,
a doznale smo đa Je u grupi Seke Podu.avac provaljena, Pugo vremena je leža-
-la nepokretna na svom iežaju i bila je vrlu slaba, teko da smo čak očekiva!

se i čula kako teta Ljuba na
svom ležaju otpjeva pjesmu MSidji ui draga sidji” i od te nćći joj jE
keenulo nabolje, Ona je kasnije bila logermica, a to je dužnost da kontalctir
sa ustaškim vlastima u KUli,

Poslije toga tifus je počeo da uzimam mahm, Ugtaše
su tada odredili da se svi bolesni. izdvoje u jedmir posebmi prostoriju, jem
je tada bilo mjesta u Kuli, s namjerom da' imaju poseban tretman. I ja Sam

ubrzo đobila tifus, danimoe su me v dile u Šnajdđera i ja sam na klupi ležala
dok se ne pojavi koja ustašica, a ona sjeđija dokle sam mogla i upavo toga
dana Mala su ođeeđili da se formira posebna soba za bolesne „ U toj sdbi
sam bila samo preko Jednog dana i naša drugarica iz grupe, naše banjalučan=
ka *mvela su me odmah u zajedničku Bobu, jer BO Obavječžštene da bolesničke
sobe služe za likvidiyanje. Toga dana, kada sam bila uh bolesničkoj sobi,
stigao je prvi paket od mojih roditelja na ime jedne logorašice koja mi
je đala svoju kartu l1ogorsku, da ge javim. kući, jem mi u KUli tada još
nismo širale karte za javljaije porodici na Svoje imeNegjećam se što je sve
bilo u tom paketu ž, jer sam imala teperaturu, ali znam da je bila jedna
jabuka koju sam o-msh zaprizla odbijajući da dam u zajednicu, Inače, već
od samog počet}m našeg smještaja u posebrmu prosti, mi smo formirale
ekor maska zajddnica , koje su bile i vid organizovanog Života umutar logora
i političkog djelovanja.
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| U našoj grupi su bile: Slavica iremenovićž Gina
Gapićž Koviljka Bjelajac, Rižica Tankosić, DRagica – Gaga Giumac, Bos-a Stupa

· Ljubica Tukeriđ-Uzelac, Bosa i Marija Kapor, Nevenka ı Ružica KOšđica,
moja sestra Bosa,lim.a Djermanović iz Prijedora Ćučenica) i ja.Maru Djerma-
nović sam zatekla u Banjaluci gdje je uhapšena i njena cijela porodiea, osim
jedna mame ses te, stradali su u logoržna Š paptizanina.

| U prvo voijeme stizao nam je tek ponski paket tako
da je osnovna ishrana bila ono štc smo dobivale na kazan, Mi smo se đogovo-
rdic da se hrena na kazanu uzima, i da se ono Što imamo mimo toga, podijeli
tako da nam Što duže traje kao dopuna. Na čelu naše grupe bila je Bosa Kapom
koja je ekonomisala sa maumiricamai, a za cigarete sam bila ja zadužena. Ciga=
rete su se zajednički pušile i svaka je dubivala po dim,

BOBEHSGi pičilem predstavljali su pacovi, koji su
. bili veliki kao mačke 1 vjerojatno su ge, pošto je Kula grddjena još za
vpijeme Beča Još tada naselili i došlo.je do njihove mutacije,
a Kašnije, kdda Bu-na našoj stremi Kule Gsposcbili klozete, nismo smjeli ići
tamo same dž strdha od pacova koji su šz Klozetskih rupa šskakli, U toku
noći adBo/Muta ka dogadjalo da neko skoči, jer su pacovi pregrizlo pod i
izlazili u scbe, a hranu smo zato držali cbješeno u platnene kese na ekserima
i eqbik._ \Sogađijaio se da 'Su prgpgrisle ponovno lim koji smo, nakon što

hregriziš pod, žakucavala ekserima na tim mjestima
| | U prizemlju Kule, poslije zavpšetka rada na čajanju

“ bile" Bu Peulienišec smještene,. au jedim prostoriju su bile smještene
prostitutke; Koje su dovedene u logor. Vjerojatnož zbog bolesti jako brzo su

"Pale u postežiu 'i1 umirale. Jedne noći čuo se Svrašan krik na koji smo se
probudile, i Hošto. se nije ništa iza toga dogodilo, sutradim ·smo.se raspitale
i čule Ja je jašan pacov odnio ruku jedne od žena u prizemlju Mulež, koja je
bila bolesna, |: strah od pacova bio je poslije toga još veći.

O a Kula se ponovno punila u đecenibru 19582.godinex sa
novim ı Jogdraii=, te Smo se ponovno plašile novog "trenmsporta".,
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Nekoliko dana ranije stigao je jeđan kontingent

šivaćih mašina, koje Bu smještene u prazan dio naše prostcrije u šnajdera-

ju.= Već: smo od ranije znale đa prilikom svkog transporta odlaze cne logo-
račice koje sjeđe Maj mačina, ili rade neke druge poslove» & nisu za ma=

šinom, Sa drufaricama ih hrvatskog logora smo.se dogovorile da se treba
što više nes iz Kule prebacivati za mašina, jer u to vrijeme nisu žene maso

o likvidirane iz hrvatskog logoma, za koje su Još ustaške vlasti smatra~

1e da ih treba prevaspitavati. Onoga dana kada je stigao kontingent mašina,
u hodniku mam me je srela ustašica Milka koja mi je upitala znam da li đa

šivam na mašini. Iz straha da mi ne bi rekla da odmah sjednem za mažimu, a
niemn znala ni konac da uvućem, rekla sam da ne znam, Kada je vršen popis

pravih šnajđerica u šnajderaju, sve smo se javile kao prave šnajđerice,

pa i ja, i đok sam s jednog krila šnajderaja išla pemma Milki da se javim,

ogječala sam na sebi njen pogled, ali je prečutila i ništa na to nije

rekla. Kada smo se vratili u Kulu,» svi koji su bili u Kuli prebačeni su

u drugi kraj sprata koji je dotle bio prazan i vrata na tom dijelu su

bila zatvorena. Tom prilikom u KUli se zatekla Bosa Stupsn, koja je sa

ostalima bila prebačena u drugi dio Kule, pa sam odmah zamolila ustašicu

Milku, da pošto je čnajdemica i greškom prebačena, da je vrati medju nas
i to je i urddjeno.

Oko 5 dana su ovi ljudi i žene bile zatvorene u dm

-gom dijelu Kule bez hrane. Kađa smo odlazili na posao, ustaše su budno pra

tile da ne bi netko od nas ckretao glavu peed dijelu Kule. Jednoga dana,
Kada smo istremsali posteljinu u dvorištu, na prozoru Jedne od tih prostori-

gdje gu bili smješteni ti ljudi, pomolio se jedan Stariji čovjek i kao lud
počeo da pooiva boga da navrati vođu na taj kraj.Zatim su počeli noću da

ih likviđiraju, Našu atramu su zaključavali i svaki čas je po neko od ustaš

dolazio da proviri u naše prostorije, a mi smo ležale praveći se da

spavamo, jem smo znali da svjedoci ne ostaju živi, pa niko nije ni u klozet
odlazio.Mi nismo znale da 1i će koji naići i nas likvidirati. To je tre-
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jalo cko pet dana i jednoga jutra zatekli smo vrata drugog dijela Kule otvo-
rena, a hodnik i prostor pred ulaskom u KUlu bio je svježe oprano.Tom prili-
kom pojavixi gu .se novi grobari, jer su stare, kao im uvijek, likvidirali

po završetku jadnog pokolja... - Grobari su tada imali posebnu prestoriju

u kojoj su živjeli izdvojeno, pa iakox su se u toku dana kretali po KUIi, nisu
mwjeli sa nikim kontaktirati. Lrkvidacija kih žena i nučkaraca bila je pred
novu pddipu 1943. - U to vrijem» stigla je u logo već i moja sestra, koja
je bila uhapšenn duk emo još mi bile u ženskom zatvoru u Crnoj kući,pa je -.
pošto je njena grupa bila na Prijekom sudu osicbodjena, ali su odmah „Butrađan
sve njih pokupili, posisli u logor. Pošto je cna đošla u vrijems Kada su

nam već poLeli stizati paketi, pa nije morala da ide na logorsku hrani, ona
je u početku odbijala da uzima tu hranu sa kazana,pa sam joj ja onda ustupala
hrami koju sam imala iz paketa sve dok žudi jednoga dana niam zagalamila
'i rekla joj da je naš stav u grupi da se uzima ta hrena sa kažana,

Tifus smo jedna po jedna proležale. a u našoj grupi
|·'je uma Samo Ružica Tankosić, Grupa je preko veze u hrgsdislkom logoru đobivala

Krijući neke 1iBekoven i limmove. – Preko grupe đrugova koji su radili u

radionicu u pnizeml' ju Kuje, a medju kojima je bio i Fmevik.Blum, dobivali za
bolesnike destilirarnu vođu koju su oni u raHnjici priptemali „ pa ostavljali

da ih mi u prolazu uzmemo } dajemo blesnicimn, Upcovedo sa pojavom tifusa,

Čpjegavi}, harao je i trbušni tifus.lo je bio posebm problem em je bio
Traćen proljevima.Za vrijeme dok sam imanja, pjegavi tišus, jedne noći u visokoj

temperatumi sam sanjala kako je došao po mene kući avion. a niko neće da me

spakuje, pa sam mezilm sve cko sebe.Medjutim, meni se normalno rasudjivanje

brzo vratilo, dok su neke druganjce imale ozbiljne posljedice.ocd pjegavog

tifusa.

Poslije likvidiyanja ove grupe prd novu godimi, ozbil

jno smo prihvatile zađatak da učimo čivati na mašini, pa smo Be smjestile za ma

-Bimu, a naše drugerice iz Thrvatskog, logora su radile pomoćne poslove. Prema

ustaškom nalogu, prvo su za mašinama gjedile Hrvatica, zatim Srpkinje, i onda
tek jevrejke.Tako sam ja sjedila za prvom srpskom mašinom, a U sestre
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Filipović, od kojih su dvije radile u našem šnajderaju, sjedile su u zaunjem
ređu hrvatskih .mašita, j

Nike grupe koje su medovno dobivale pakete, imale
Su mnogo boiju ishramu, pa su i u Šnajdecaju za doručak imnle veoma često Ono
Što mi mismo mogli ıl pomipliti,

O zbivanjima mimo Jogora bili smo stalno obavje-
škavane, kako stalnom vazom sa drugarjcamn JM hrvatskog iogoma „ tako i
meko naših drugova.Pored ostalo, tu vez) smo održavali i na taj način
što su drugovi dolazili na posao u radienlce u prizemije Kule» a mi smo
pod izgovorom da se GunčamD, sjeđile na prozoru na drugom kraju Kule, gdje
su pojedina okna bila razbijana, Osnovni red u to vrijeme bio je na pripremi
za eventualm napad ili odvodjenje iz logoma, jepP smo se dogovonixje da u svakc
slučaju pokušamo bjegstvo„ pa i ukoliko ne bi bilo izgleda da pobjegnemo,
jeo bar bi nas pucnjevimmibili, a ne maljem 11i nožem kako su to inače činili,

U proljeće 1953. godine došlo je do izvjesnog
poboljšanja už logoru,» je je nela medjunarcdnakonisija C(rvemog krsta
obilazila logore. Tada su bili izbrisani brojevi onih koji su prošli korz
Jogor, pa smo i mi dobili nove brojeve koji su se kretali nepdje do- 2000,

. dok smo nanije imali brojeve oko 5O.ODU, — Tada 0 O, preko tete Ljube koja
jJe bila logoenica, ugpjale da u dvopištu postavimo neki šparhert sa nad-
strešniccm na kome 8, pošto su pakeči bili vređovni, počeli da kuhamo hranu.

 Tac se i Kula očistila i izvršena je čak i desinfekcija.Skinule su nas tom
prilikom sve đo kom, smjestili u jednu prostomiju dok sa naša posteljina
desiHfškovala ( a i cdježa). Poslije toga nogle smo da se branimo od ušiju.
Prije đesinfekoije pokušala sam jednoga dana da očiqstim jednu bluzu cd ušiju i
brojala sam do 85, a poslije peestala brojati.

Nape porpdige alalie su nam hranu pakovam:i tako da~"

- nam ne bi prilikom otvaranja paketa sve ouzimali što je vrijedilo.Vmlo često
'smo' dobivalž na vrhu zapakouvanu zaprčku, a ispod toga u kutijama je bilo zapako
. “vano Ono vrednije, naročito cigarete, koje su ređovno iz paketa nestajale.
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Moji su mim redovno, na dru kutije, slali kratko pismo, Jedncm me je
otac dbavjestio da Je poslao već devetu molbu za naše puštanje šz logopa,
a korostio Je sve svoje stare poznanike čiji su sinovi predstavljali nešto
u ustaškim vlastima, U maju mjesecu 1983. godine, u jednom paketu mm oba-
vjestio da je na tu davatu nolbu dobio potvrdu da je primljena u Glavnom |
ustaškom stamu. Jednoga dana, to je bila nakon te očeve cbavjesti,
došla je u šnajdđeraj ugtašica Mxikm Maja, koja je nosila u ruci neku
cedulju. Tada je pozvala moju sestru Bosu i mene i rekla da uzmemo naše
stvari i da idemo kući. Na nedelju dana prije toga, prve su puštene logora
-šice - dvije sestre Dbhagosavljević i Ljubiea čekrlija, Zatim smo otišle
moja sestra i ja, a slijeđeće nedelje puštmme su dvije sesire Košćica.
Poslije toga niko više nije iz Kule iziMano,

Nas su pred ustaškim zapovjedničtvom stavili u jedan
mali kamion, koji je poslije išao za Banjaluku, u pratnji jednog ustaše, a
tom prilikom u kamion je ušao i Bium i još jedan drug kojeg su poveli
zbog nekih babavki,

U Banjaluku smo dovedene psed D žiniča zpređu, a keda
je kamion skretao od Farhadije, vidio nas je Vaso Popović koji je bio
na biciklu i prišao da vidi kada nss vode,- Pošto je ustaša obavječten
da ne treba da se javimo u policijski zatvor nego u ustačko redarstvo,
odveđene smo u Poljokanovu žgradu.Tamo smo u hodniku čekaie da budemo
primljene kod tadašnjeg ustakog šefa — Dalibora, On je u jednom momentu -
izašao na hodnik, rekao da nas pritvore. Medjutim, ustaše koji su bili sa
nama, rekli su da ne treba, jep da će oni biti sa nama, To je bio znak da
nas neće zadržati ma novom saslušanju, je je bilo slučajeva da su neke
grupe poveli kući, a kasnije opet vratili u logo,

Ovaj ugtaša Đalibom počeo je sa dama đa razgovara,
pitao da 1i znamo zašto smo dovedene, a kađa smo cdgovrile da nam je rečeno
da idemo kući, onda je ppimjetio:"ZRnači, rekli su vam već", "ek onda sam
povjerovala da stvarno idemo kući, Požto ga je u to vrijeme prekiruo dolazak
nekih Nijemaca, on nam Je rekao da izadjemo na hodnik i pričekmmo, pa
Ćemo Se nešto Ooo Ur em WLAN LS mem ___e u Me o
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·'hitnom nalogom da se zgrađa jeprazni i preda SD policiji, tako da nije
više sa nama razgovarao nego je izišao na hodnik i rekao da idemo kući.
Pred zgradom nas je čekao tata sa filjakorom, pa smo onda otišli kući majci

kojoi je več Vaso POpović javio da mo došle

Na našu sreću, vjerojatno zbog te situacije u
kojoj su se ustaše našle, nismo trebali da de javljamo niti da dolazimo
ponovno na ugtačko medarstvo. = Prvih nekoiko dana kako smo stigle Juići,
uglavnom Smo obilazile porodice onih koji su ustali u logoru i cbavješta~

vali ih o njima, kao i o tome što treba da čalju u paketima. Skupljale smo
. i hranu i alale svaki put na jme druge drugarice, kao da to šalju njihove

porodice. „oslije toga smo se ponovno povezale i nastavile sa radom Sa
Havkom Harač. Uglavnom smo radile na prikupljanju sanitetskog materijala,
raznih paketa u kojima je bila mmicšija i drugo i to je preko veze
odnošeno.Naravno, morala je biti veoma konspirativno sklonjeno, jem smo
kao bivše logorašice bile posebno označene od ustašlih vlasti, Uglavnom je
te pakete sklanjao moj otac, uvijek preuzimnmo na sebe prenošenje, kako bi

se izbješla sumja, |
Pred novu godinu, u Banjaluci se premio glas da

će, obžirom da se partizani približavaju gradu, biti hapšenja.Tađa sam

srela Ivu Pračića i Nedžiba Bibemića koji su se spremali da dočekaju novu
godinu u zgemdi Salifagiča kod tzv. Kamenite čuprije ( sadašnja ulica Duška
Koščice), pa su me pozvali da dodjem 'tamo, jer tamo nas niko neće naći,
ukoliko bi đošlo do hapšenja. Tu je bila i Mina Smailagić, sestra lutke
Smailagić, inače moja školska drugarica.'Odmmh uveče započela je pucnja-
va i uslijedio je napad partizana na Banjaluku. Mi smo, pošto je kuća bila

izložena'mecima, uglavnom sjedili na pođu i vrlo brzo, negdje oko 10
sati, došla je jedna grupa partizana, koja je sa balkona te zgrađe pucala
iz mitraljeza, jer su od Kastela, koji je jako branjen, stalno pucali usta

· i Nijeme1, U toj kući ostali smo dva dana, jer smo se nalazili na brisanom

prostoru i nije nam niko savjetovao da izlazino iz kuče.Mddjutim, ja sam
u jednom momentu res=irala 1 pozvala Mimu da izadjemo iz kuče, jer smo
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morali roditeljimnm javiti gdje Be nalazimo, Uspjeli smo mreći taj

đio i čim smo se našli u današnjoj Kozarskoj ulici, nije bilo više opa-

snosti i došli do noje kuće, Pošto smo se javili roditelijma, otišla sam

sa Mincm njenoj kući, takodje na Hisetima, gdje smo se sa Ružom Uzunovii

i ostalima dogovorile da idemo u partizane.

U kuči Mine Smailagić bio je smješten Štab IT.
divizicna V. Korpuca i ja aam drugovima rekia da ću sa njima kremuiti.

. Pošto ranije dvije noći nismo uopšte Spavali, Minm i ja smo VPIO brzo

zagpale,„ Probudli smo ge ujutro, Gko nas je bila tišina, ao e

rodima Minina, koja je stašovala u drugom dijelu kuće, sa zaprepaštenjem
ugleda nas i meče da su se partizani povukli oko UW sata ujutro. Ja sam

tada, pošto Hina nije kcenula sa mnom, trčeći otišla roditeljimnm do

svoje kuće, a Gtac kada me ugleda, pastio se Što se nisam Bn

partipanima povuk?n, i rekao mi da krenem kako znam.Odletila sam prema

Šeberu i kroz Gornji šeher dok sam prolazila, čula sam zvuk tenkova, a.
na moju Bmpeću ~ kremils sam prema Han: kolima, a tenkovi su se zadfžali u

Šeheru, je” su parizani obonili jedno drvo i napravili barikadu, a oni

vjerojatno nisu znali što se iza toga nalazi. Ja sam naišla na tri

partizana i upitala jh gdje se nalze naše jedinice, a oni su mi rekli

da su iga okuke kod jedne kuće. Tu smm zateklš šiab TT divimionša ljutito

· Be obratila Marku Trikiću, kome sam u kući Mine Smailagić rekla da idem ·

njima, On je rekao da eu oni mene budili, a ja sam samo mekla Mah" i

| oktenuis de i nastavila spavati. Kasnije sam vidla da Marko 'rrilić, koji
. wene nije od ranije poznavao, nije mogao biti siguran ko sam ja i đa 11

· stvarno mislim otići u partizane, Tu sam doživjela i svoje prvo ratno

· keštenje. Nijemci i ustaše su nadireali, pa samobilš& prisiljena da

· prevrćeno i kazan sa gotovom hcanom i da krenemo dalje, Sa štabom

diviziena mo stigli do Dragočaja gdje smo se smjestili i gdje su

·. postavljeni topovi zna odbranu, To.je četnički kraj , a i narod se spremat

za proslavu čekpičlomvku pravoslavnog, božića, pekli su ogromno krme

_ na ražnju Odatle RO brzo krenuli dalje.
( Savka Basta )



DOPUNA ZA PERIOD LOGORA

glađan stomak nalesti se?"

Jednoga dana je drupa drugariod u kofoj su bile

Ruža Kara, Lepa Carlcić i još nekoliko njih, a stalnovale su jedno vrijeme

u gredi gdje je bio čnajderaj, dobila su paket i posvala ma da u nedjelju Ć

_ -djem kod njih na ručak, Pošto smo 1 radije nadjaxjom išle po dvije [5

kantama da čistimo ia peremo šnajđexa;, ja sam togu puta redkirala i usta!

na kapiji rekla da ideu prati čnajdecaj i vako ama dežla na ručak kod

tih drugavica, Ops mu u psketu dobile sušene dom.že kobasice |

napravile kcoapir papydkaš s tim, Izgledjjesa, na pitaje da.1i ću još,

| ja sam tri puta pubita 6voj tanjir. Uveue sam ge Ba kantcm vraćala u KUlu

i već je bio drugi ustaša na kapiji koji nije snao kada sam otišla,pa :

je noj odlazik uretno žavrBlo, ali: sam u toku moći odbija strane bolova

povrađala San, dobila reoljev, pš je putrađan mora da irterveniša ljekar

koji me je zafuđjeno pogleđao i rekao ı"jac nisi nikada čula što mai Ha,


